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Exploateringsnämnden Utdrag ur protokoll, fört vid 

sammanträde 2017-05-18, § 9 

 

   
 

 Tid Torsdagen den 18 maj 2017 kl. 17.00 – 17.10 
   

 Plats Bråvallasalen, Stadshuset 
   

 Justerat Onsdagen den 31 maj 2017 

  

 

Jan Valeskog Joakim Larsson 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Jan Valeskog (S) ordföranden  

Joakim Larsson (M) vice ordföranden  

 

Maria-Elsa Salvo (S)  

Lennart Tonell (MP)  

Rikard Warlenius (V)  

Monika Jenks (M)  

Torbjörn Erbe (M)  

Alexandra Östback (M)  

Abit Dundar (L)  

 
Tjänstgörande ersättare: 

Lars Arell (S) för Margareta Stavling (S) 

Anna Forssell (S) för Anders Göransson (S) 

Birger Kato (S) för vakant (MP)  

Marie-Louise Gudmundsson (M) för Mattias Keresztesi (M) 

 

 
Ersättare: 

Elsemarie Bjellqvist (S)  

Jihad Adlouni (M) §§ 8-24 

Marianne Pettersson (M)  

Emilie Fors (L) §§ 8-24 

Susanne Wicklund (C)  

Michaela Hollis (KD)  

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Håkan Falk, Jenni Almgren, Ann-Charlotte Bergqvist, 

Louise Bergman, Göran Carlberg, Sara Lundén, Lena Mittal och Åsa 

Wigfeldt samt borgarrådssekreterarna Oscar Lavelid och Daniel Carlsson 

Mård. 
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 § 9 
Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm - 
Lägesrapport av hållbarhetskommissionens arbete. 
Anmälan av svar på remiss 
Dnr E2017-00066 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 

Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 25 april 2017. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Jan Valeskog (S) finner att nämnden beslutar enligt 

kontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Joakim Larsson m.fl. 

(M) enligt följande: 

 

Sociala hållbarhetskommissionen publicerade vintern 

2016/2017 fyra nya delrapporter som berör demokrati, 

utbildning, arbetsmarknad och stadsplanering. Vi välkomnar 

det arbete som har gjorts och ställer oss positiva till flertalet 

av förslagen i rapporterna. Med det sagt finns det även 

åtgärder som vi är djupt kritiska till och ställer oss frågande 

till dess genomförbarhet. Nedan redovisas några principiella 

ställningstaganden samt synpunkter på det som specifikt rör 

frågor om stadsutveckling.  

 

 

Medborgare med mandat  

Delrapporten medborgaren med mandat lyfter angelägna delar 

om demokrati och vikten av delaktighet. Demokrati är kärnan 

i det svenska samhället och ska värnas och främjas. Genom 

delaktighet och inflytande skapar vi stadsdelar som håller 

ihop och som människor vill fortsätta bo i.  

 

För oss är det också viktigt att stadens skattemedel används 

på ett effektivt sätt. Att ta del av invånarnas syn på hur deras 

miljöer kan förbättras är viktigt för både politiker och 



 

 Exploateringsnämnden  
 

 Sida 3 (5) 

 

  

 

 

 
 

 

Fleminggatan 4 

Box 8311 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/exploateringskontoret 

tjänstemän. Vi politiker är valda för att representera våra 

väljare och göra tuffa prioriteringar å deras vägnar genom en 

förmåga att se till helheten när vi fattar beslut. Idag finns 

möjlighet för medborgare att engagera sig i och påverka 

politiska beslut som rör deras närmiljö genom att exempelvis 

insända medborgarförslag, delta i samråd eller ha en dialog 

med lokala företrädare under stadsdelsnämndens frågestund. I 

slutändan är det dock folkvalda politiker som har ansvaret att 

väga samman intressen och göra prioriteringar. Vi ställer oss 

därför kritiska till förslaget om Medborgarbudgetar. Det 

riskerar att bli ett sätt att frånsäga sig det ansvaret och risken 

är påtaglig att engagerade särintressen, snarare än ett för 

stadsdelens invånare representativt allmänintresse, blir 

styrande i processerna.  

 

Stockholms stadsdelar ska vara levande stadsdel som är trygg 

för alla invånare som vistas här. Gallerior bidrar till att skapa 

mer liv och rörelse och lockar hit näringsidkare och andra 

verksamheter vilket både skapar arbetstillfällen och naturliga 

mötesplatser i stadsdelen. Vi ställer oss frågande till den till 

synes kritiska inställningen till galleriornas inverkan på 

stadsbilden och anser att skrivningarna kring detta är minst 

sagt otydliga. Mer folkliv och naturliga mötesplatser, oavsett 

om de omges av vad förvaltningen kallar ”vinstintresse” eller 

ej, kan snarare utgöra förutsättningar för att öka det 

demokratiska deltagandet genom att ge möjlighet till 

aktiviteter och dialoger i anslutning till mötesplatser, butiker 

och caféer. 

 

För att kunna frigöra mer resurser till kärnverksamhet anser vi 

att staden regelbundet måste ompröva arbetssätt och 

strukturer för att kunna hålla kostnader för byråkrati, 

administration och onödigt krångel nere. Inom 

upphandlingsområdet finns möjlighet att hålla nere kostnader 

och samtidigt hålla uppe kvaliteten vid inköp av varor och 

tjänster så att stockholmarna får ut så mycket som möjligt av 

sina skattekronor. Det som leder till svårigheter för mindre 

företag är att det tar tid att fylla i upphandlingsunderlaget – 

och här kan man göra en del för att förenkla 

processen/upphandlingsverktyget i samband med att man i 

offentlig verksamhet går ut med ett 

förfrågningsunderlag/uppmaning att inkomma med anbud. 

 

Staden där vi möts – Arkitektur och kultur i det offentliga 

rummet 

De två delrapporterna ”Staden där vi möts” och ”Från delad 

till enad stad” tar fasta på några synnerligen viktiga 

utgångspunkter. Det handlar om att bygga tätare och mer 
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hållbart, ta bort fysiska barriärer och sätta in åtgärder för att 

öka rörligheten i det befintliga bostadsbeståndet. Tyvärr gör 

den socialdemokratiskt ledda majoriteten precis tvärtom – 

deras ord möts inte upp i handling – de cementerar den 

fysiska segregationen i Stockholm.  

 

Bland annat tar kommissionen upp att det går att överbrygga 

fysiska barriärer mellan stadsdelar och på så vis motverka 

negativa följder av rumslig segregation. Detta faktum påtalar 

vi gång efter annan i reservationer i såväl kommunfullmäktige 

som berörda nämnder.  

 

Genomförandet av miljonprogrammets glesa struktur har 

medfört en av de allra största samhällsutmaningarna vi har i 

Stockholm idag – segregerade stadsdelar. Detta faktum 

bekräftas också i delrapporten ”Från delad till enad stad” – 

resurssvaga hushåll koncentreras till mindre attraktiva 

bostadsområden där välfärdsutvecklingen är sämre. Därtill 

kommer majoritetens beslut om nya nivåer för 

tomträttsavgälder leda till att denna situation cementeras i än 

större utsträckning. 

 

Kommissionen påpekar att enbart nybyggnation av bostäder 

inte kommer att räcka för att komma till rätta med 

bostadsbristen. Detta har vi också påpekat vid otaliga 

tillfällen. Men nuvarande byggtakt kommer bara drygt halva 

bostadsbehovet att mötas. Vi instämmer helt med 

kommissionens slutsatser om att andra åtgärder behöver sättas 

in. Det handlar bland annat om att reformera flyttskatten för 

att främja rörligheten på marknaden och få ett bättre nyttjande 

av det befintliga beståndet. 

 

Delrapporten ”Staden där vi möts” tar fasta på värdet av 

rummet mellan husen, det vill säga gestaltningen av den 

offentliga miljön med parker och torg där vi alla kan vistas 

fritt och mötas. Vi instämmer i att otryggheten i stadsdelarna 

aktivt måste motarbetas. Detta är inte minst viktigt i våra 

utanförskapsområden där den grova brottsligheten har 

eskalerat bara det två senaste åren.  

 

När Stockholm växer med nya årsringar är det viktigt att 

bejaka mer än enbart kvantitet i bostadsbyggandet, vi måste 

även se gaturummet mellan husen som en del i arkitekturen. 

Det är därför bra att delrapporten även tar upp arkitekturens 

roll i det offentliga rummet. I det sammanhanget är det dock 

anmärkningsvärt att Stockholm ännu inte har något 

arkitekturprogram, trots att ett godkännande av Arkitektur 

Stockholm klubbades i stadsbyggnadsnämnden i november 
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2013. 

 

Avslutningsvis vill vi påpeka att det inte är hållbart att 

remissinstanser som exploateringskontoret ges så kort svarstid 

att de inte hinner sätta sig in i hållbarhetskommissionens 

omfattande lägesrapport. 

 
Ersättaryttrande 

Michaela Hollis (KD) instämmer i särskilt uttalande från vice 

ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M). 

 

 

 

 

 Vid protokollet 

 Lena Mittal 

 

 

 

Rätt utdraget intygar: 

 

 

 

_________________________________  

 


